
رییس اتاق بیرجند: اصلاح قانون
اتـاق ایـران نبایـد بـه ابـزاری
بـرای تضعیـف بخـش خصوصـی تبـدیل

شود

محسن احتشام با نگاهی به تجربه کشورهای پیشرفته در سطح دنیا،
تقویت بخش خصوصی در سطح اقتصاد را ضروری و مهم خواند و گفت: درست
است که قوانین باید در مسیر بهبود و بهروز شدن، تغییر کنند؛ اما
نباید اجازه دهیم که در کشور به بهانه تغییر قانون اتاق ایران،

بخش خصوصی تضعیف شود.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، به نقل
از اتاق بازرگانی ایران؛ محسن احتشام، رئیس شورای ملی زعفران
تصریح کرد: اگر چشمانداز مطلوبی را برای اقتصاد ایران ترسیم و بر
اساس نقشه راه تحقق آن حرکت میکردیم، این هجمهها را علیه اتاق
ایران نمیدیدیم. متاسفانه بیش از ۸۰ درصد اقتصاد کشور، دولتی است
در صورتی که اقتصادهای مانند چین، ژاپن، مالزی، سنگاپور، کره
جنوبی و غیره برعکس ایران عمل کردند و پیشرفت هم کردند. در این
کشورها ۲۰ درصد اقتصاد که جنبه تحقیق، بسترسازی و غیره دارد،
دولتی بوده و ۸۰ درصد دیگر آن در اختیار بخش خصوصی قرار دارد.
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این فعال اقتصادی ادامه داد: این کشورها بر اساس استژاتژی مشخصی
برنامهریزی کرده و پیش رفتند. در این کشورها امور اجرایی از
اقدامات بنیادین و ساختاری مجزا شده و بخش خصوصی به دلیل
کاربلدی، بهره وری و اثربخشی بالایی که دارد در امور اجرایی وارد

شده است.

احتشام خاطرنشان کرد: اقتصاد ایران دچار سردرگمی است و به جای
حمایت از بخش خصوصی برای حل معضلات خود، دست به تضعیف این بخش

میزند.

او منشاء مشکلات امروز اقتصاد ایران را از دولتی بودن و دستوری
بودن اقتصاد کشور میداند و تصریح کرد: متاسفانه بخش خصوصی در این

اقتصاد نقشآفرینی مهمی ندارد.

رئیس شورای ملی زعفران در ادامه به ضرورت اصلاح قوانین، بهبود و
تقویت آنها اشاره کرد و گفت: اصلاح قانون اتاق ایران باید در
راستای رشد و انگیزه بخشیدن به محیط کسبوکار صورت گیرد؛ اما آنچه
در بحث اصلاح قانون اتاق ایران میشنویم، موضوع دیگری است و شاهد
حرکتهایی در راستای تضعیف بخش خصوصی هستیم که به ضرر اقتصاد
خواهد بود و موجب خروج سرمایهها از کشور میشود. باید درباره این
موضوع حساس با درایت برخورد کرد تا به تقویت بخش خصوصی کمک کنیم.

سرویس خبری: صنعت غذا

منبع: اتاق بازرگانی ایران

زعفــران ایرانــی از بازارهــای
جهانی جا مانده
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با وجود سه هزار سال قدمت تولید زعفران و سهم ۸۰ درصدی در دنیا،
آخرین آمارها سهم ایران در بازار جهانی این محصول را ۵ درصد

گزارش کرده است.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، به نقل
از باشگاه خبرنگاران جوان؛ ۹۲ تا ۹۵ درصد زعفران دنیا در ایران
تولید می شود در حالی که به سبب بی توجهی به سیاست استفاده از
فرآورش زعفران  و صادرات محصولات فرآورده این محصول تنها ۵ درصد

از بازار جهانی در دست ایران است.

غلامرضا میری نائب رئیس شورای ملی زعفران گفت: با توجه به آنکه ۹۲
تا ۹۳ درصد تولید زعفران را عهده دار هستیم؛ بنابراین مدیریت
زعفران در بازارهای جهانی مستلزم سرمایه گذاری جدید و ثبات

اقتصادی است.

به گفته او، با وجود هزینه کار تحقیقاتی سرمایه گذاران حاضر به
پذیرفتن ریسک آن نیستند که براین اساس در شرایط ثبات اقتصادی

باید به سمت و سوی صنایع تبدیلی رفت.

نائب رئیس شورای ملی زعفران گفت: در شرایط کنونی ارز آوری حاصل
از صادرات  ۳۲۰ میلیون دلار است، درحالی که با صادرات فرآورده های

زعفران ارزآوری افزایش خواهد یافت.

علی حسینی عضو شورای ملی زعفران گفت: هم اکنون در سیاست واردات
زعفران ایران به چین، بزرگترین تولیدکننده در تعیین سیاست ها

نقشی ندارد.
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حسینی می گوید: با وجود نبود استراتژی و استاندارد واحد برای
زعفران همچنان سرگرم سیاست خام فروشی هستیم و تنها شعار بزرگترین

تولیدکننده را می دهیم.

گرچه بی توجهی به شناسنامه دار کردن زعفران شاه کلید نیست، اما
یکی از راه های توسعه صادرات است که متاسفانه اجرای آن از ۱۰ سال

گذشته تاکنون مغفول مانده است.

 به گفته حسینی، بیش از ۷۵ درصد زعفران کاران کمتر از یک هکتار
زعفران کاری دارند که با استراتژی مناسب می توان به خام فروشی و

تجارت پایان داد.

قاسم پیشه ور رئیس نظام صنفی کشاورزی و منابع طبیعی گفت: علی رغم
آنکه در تولید محصولات کشاورزی شرایط مساعدی داریم، اما در بحث

فرآوری و تجارت ضعیف هستیم.

به گفته او، با توجه به مشکلات فرآوری محصولات استراتژیکی همچون
زعفران ناشی از کمبود صنایع تبدیلی نیاز است که تشکل های صنفی
وارد مدار شوند و کارهای بسته بندی را انجام دهند تا صادرات به

صورت خام و فله انجام نشود.

پیشه ور می گوید: با وجود فقدان تشکل های بازرگانی، کشاورزان
برای دستیابی سریع الوصول به نقدینگی ناشی از هزینه های بالای

تولید و بدهی های معوق چاره ای جز خام فروشی ندارند.

رئیس نظام صنفی کشاورزی و منابع طبیعی گفت: با واگذاری قانون
انتزاع می توان انتظار داشت که بازرگانی در واردات و صادرات دیده
شود چرا که برای حل مسائل تولید و افزایش ارزاوری توجه به این

موضوع باید در دستورکار قرار گیرد.

گرچه کشور ما از ۳ هزار سال پیش پرچم دار تولید زعفران در
دنیاست، اما با سیاست گذاری نامناسب ممکن است جایگاه بزرگترین
تولیدکننده را از دست بدهیم که با این وجود اتخاذ استراتژی بی

طرفانه منافع ملی و کشاورزان را در بر می گیرد.

سرویس خبری: صنعت غذا

منبع: باشگاه خبرنگاران جوان
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فیلم/رئیـس شـورای ملـی زعفـران:
صـادرات زعفـران در دی و بهمـن

کاهشی شد

محسن احتشام، رئیس شورای ملی زعفران: صادرات زعفران در دی و بهمن
کاهشی شد، اسفند هم آمارها نزولی است. دولت به عوامل و تصمیم

گیریهای غلطی که منجر به افت صادرات زعفران شد توجه کند!

سرویس خبری: صنعت غذا

منبع: نود اقتصادی
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عضو شورای ملی زعفران: کاهش ۶۰
تــا ۷۰ درصــدی تولیــد، قیمــت

زعفران را بالا برد

علی حسینی گفت: با توجه به شرایط خشکسالی و کاهش ۶۰ تا ۷۰ درصدی
تولید، قیمت زعفران جهش چشمگیری در بازار داشت.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، به نقل
از باشگاه خبرنگاران جوان؛ علی حسینی عضو شورای ملی زعفران گفت:
بنابر آمار اعلامی وزارت جهاد کشاورزی امسال تولید زعفران ۶۰ تا
۷۰ درصد کاهش داشته است، هر چند به سبب شناسنامه دار نبودن مزارع

این آمار احتمالی است.

به گفته او، علی رغم آنکه وزارت جهاد کشاورزی در ابتدای فصل
برداشت قیمت پایه هر کیلو زعفران را ۲۰ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان
اعلام کرد، اما کاهش تولید در برابر تقاضا منجر به جهش چشمگیر

قیمت محصول در بازار شد.

بررسیها نشان میدهد که حداقل قیمت هر کیلو زعفران در ابتدای فصل
برداشت ۷ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان و حداکثر ۱۶ میلیون تومان بود.

آقای حسینی گفت: با توجه به آنکه بخشی از زعفران متکی بر بازار
صادراتی است؛ بنابراین روند افزایش قیمت پایدار نماند، هر چند
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نمیتوان پیش بینی کرد که روند قیمت در بازار به چه صورت خواهد
بود.

عضو شورای ملی زعفران حداقل نرخ هر کیلو طلای سرخ را ۲۰ میلیون
تومان و حداکثر ۳۵ میلیون تومان اعلام کرد.

گرچه مسئولان قیمت منطقی هر مثقال زعفران را ۱۱۰ تا ۱۸۰ هزار
تومان بسته به کیفیت زعفران اعلام میکنند، اما هم اکنون با نرخهای
بالاتری در سطح بازار عرضه میشود که با ازدیاد تقاضا برای خرید
زعفران در ایام پایانی سال و ماه رمضان همانند سالهای گذشته

احتمال نوسان مجدد قیمت دور از انتظار نیست.

سرویس خبری: صنعت غذا

منبع: باشگاه خبرنگاران جوان

حداکثر قیمت هر کیلو زعفران ۳۶
میلیون تومان است

نایب رئیس شورای ملی زعفران گفت: قیمت هر کیلو زعفران در بازار
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بین ۱۹ تا ۳۶ میلیون تومان است.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشورزی(اگروفودنیوز)، به نقل از
باشگاه خبرنگاران جوان؛ غلامرضا میری قیمت کنونی هر کیلو زعفران
دسته را ۱۹میلیون تومان، پوشال کهنه ۲۳ میلیون تومان، پوشال نو
را ۲۵ میلیون تومان، نگین کهنه ۲۶ تا ۲۸ میلیون تومان و نگین نو

۳۲ تا ۳۶ میلیون تومان اعلام کرد.

بررسی ها از سطح بازار نشان می دهد که دیگر خبری از جهش قیمت طلای
سرخ نسبت به ماه های آبان و آذر نیست و طی هفته های اخیر بازار

به ثبات نسبی رسیده است.

نایب رئیس شورای ملی زعفران گفت: با رشد صادرات در اسفند و کمبود
عرضه به منظور مدیریت توسط کشاورزان پیش بینی میشود که قیمت

زعفران در بازار روند افزایشی به خود بگیرد.

گزارشهای میدانی حاکی از آن است که هر مثقال زعفران ۱۵۰ تا ۱۸۰
هزار تومان و برخی برندها به سبب بسته بندیهای خاص تا ۲۵۰ هزار

تومان عرضه میشود.

قادری فر مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی کاهش تولید را علت
اصــلی افزایــش قیمــت در بــازار میدانــد و معتقــد اســت که قیمــت

زعفران باید واقعی و براساس نرخ دلاری باشد.

سرویس خبری: صنعت غذا

منبع: باشگاه خبرنگاران جوان

نبایــد در تولیــد و تجــارت
زعفران، پسته احساسی عمل کرد
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عضو شورای ملی زعفران میگوید: زعفران، پسته و فرش جزو کالاهایی
هستند که باید برای تولید و تجارت آنها برنامه مشخصی داشت و

احساسی عمل نکرد.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، به نقل
از ایسنا؛ علی حسینی با بیان اینکه برداشت زعفران از آبان ماه
شروع میشود و تا آذر ادامه دارد، گفت: در حال حاضر هیچ زعفرانی
بـر زمیـن نمانـده یعنـی یـا صادرکننـدگان و سـرمایهگذاران آن را

خریداری کردهاند و یا دست کشاورزان است.

وی ادامه داد: امسال قیمت زعفران بالا رفت، زیرا چند سالی بود که
تغییری نکرده بود و تولیدکنندگان توقع داشتند که قیمتها حداقل
نسبت به تورم افزایش داشته باشد. البته بخشی از افزایش قیمتها

نیز به خشکسالی و به تبع آن کاهش تولید مربوط میشود.

عضو هیات رئیسه شورای ملی زعفران اضافه کرد: امسال به دلیل
خشکسالی و کاهش بارندگی در برخی از مناطق زعفران کاری، تولید تا

۷۰ درصد کاهش داشت.

وی با بیان اینکه قیمتی که بر روی زعفران گذاشته شد اگر چه
توانست تا حدی تولید کننده را راضی کند، اما همیشه تولیدکنندگان
علاقه مند به افزایش قیمت هستند، خاطرشان کرد: قیمتها اگر متعادل،
منصفانه  و برابر با زحمتی که تولیدکننده میکشد، تعیین شود همه

راضی خواهند بود و بازار هم دچار آشوب نمیشود.

حسینی تصریح کرد: توقعی که از برداشت زعفران از زمین داریم بر
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اساس استاندارد مشخصی است. در حال حاضر عملکرد ما در هر هکتار
زمین ضعیف است و باید آن را ارتقا دهیم تا با بالا بردن عملکرد و
افزایش کیفیت بتوانیم خواسته کشاورز را برآورده کنیم. یعنی
کشاورز با تولید بیشتر و محصول بهتر بتواند درآمد بیشتری کسب

کند.

وی با تاکید بر اینکه  باید در قیمتگذاری واقعبینانه عمل کنیم تا
هم تولیدکننده راضی باشد و هم مصرف کننده، گفت: با افزایش یا
کاهش قیمت زعفران و به طور کل متناسب نبودن قیمتها سر و کله
متقلبان هم پیدا میشود. باید همه جوانب را برای تعیین قیمت و
سیاستگذاری در تولید در نظر بگیریم. متاسفانه در بعضی موارد با
احساسات تصمیم گرفته میشود. زعفران، پسته و فرش کالاهایی نیستند
که بر اساس احساس با آنها برخورد شود. باید برای تولید و تجارت

آنها استراتژی درست و منطقی در پیش گرفت.

باید از هر هکتار زمین ۸ تا ۱۰ کیلو زعفران
استحصال شود

به گفته وی باید در هر هکتار زمین ۸ تا ۱۰ کیلوگرم زعفران کاشته
شود و اگر کشاورزی به دلیل عدم آموزش نتواند به استاندارد قابل
قبولی در تولید زعفران برسد نباید با افزایش قیمت کسری ها جبران
شود. این تصمیمات بازار را بر هم می ریزد. باید معیار منطقی در

پیش گرفت و بر اساس آن حرکت کرد.

وی اضافه کرد: البته این میزان تولید در هر هکتار  در یک شرایط
ایدهآل یعنی بدون در نظر گرفتن خشکسالی و حوادث طبیعی  امکان

پذیر  است.

عضو هیات رئیسه شورای ملی زعفران عنوان کرد: امسال با خشکسالی و
عدم به روزرسانی آموزش در بخش کشاورزی مواجه بودیم به طوری که
برخی حتی در زمینهای پرت هم زعفران کاشتند و در نظر داشتند از

تولید کم درآمد زیادی داشته باشند.

سرویس خبری: صنعت غذا

منبع: ایسنا
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علــت کــاهش تولیــد و صــادرات
زعفـران در سـال جـاری، خشکسـالی

است

رییس اتحادیه صادرکنندگان زعفران کشور، علت اصلی کاهش ۵۷ درصدی
صادرات این محصول را نداشتن کد ریجستری صادرکنندگان و تجار عنوان
کرد و گفت: طی ۱۰ ماهه امسال ۲۲۶ تن محصول زعفران به کشورهای هدف

صادر شده است.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، به نقل
از ایرنا؛ غلامرضا میری درباره انتشار اخباری مبنی بر کاهش ۶۳
درصدی صادرات زعفران ایرانی در دی ماه سال ۱۴۰۰، افزود: آمارهای
سال ۱۴۰۰ وزارت جهاد کشاورزی نشان می دهد که تولید زعفران به
دلیل خشکسالی و محدودیت منابع آبی بین ۳۰ تا ۶۰ درصد بهطور متغیر

کاهش داشته است.

 رییس اتحادیه صادرکنندگان زعفران کشور تصریح کرد: براساس
آمارهای موجود در مجمموع صادرات زعفران در ۱۰ ماهه سال ۱۴۰۰ نسبت

به مدت مشابه سال ۹۹ حدود ۱۵.۷ درصد کاهش نشان می دهد.
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وی اظهارداشت: برآوردهای حاکی از آن است که در یک ماهه دی ماه
سال ۱۴۰۰ نسبت به دی ماه سال ۱۳۹۹ نزدیک ۵۷ درصد کاهش داشته و

این رقم ۶۳ درصد نیست.

میری گفت: طبق آمارها  در سال ۱۳۹۹ بین ۴۵۰ تا ۵۰۰ تن زعفران در
سطح ۱۲۶ هزار هکتار تولید شد که از این میزان حدود ۳۲۵ تن به

کشورهای هدف صادر شد.

نـداشتن کـد ریجسـتری تجـار، علـت اصـلی کـاهش
صادرات زعفران

نایب رییس شورای ملی زعفران  با بیان اینکه اکنون بخش عمده
زعفران ایران به کشور چین صادر می شود، گفت: آذرماه امسال کشور
چین به سازمان توسعه تجارت اعلام کرد که همه صادرکنندگان باید کد
ریجستری داشته باشند مثل امریکا که تجار ایرانی کد داشتند، اما
اکنون با محدودیتی که با کد رجیستری تجار ایجاد کرده اند صادرات
به چین با مشکل روبهرو شده است، اما صادرات به دیگر کشورهای جهان

ادامه دارد.

میری اضافه کرد: ۶۰ تاجر در کشور در بخش زعفران فعالند که از این
تعداد برای ۱۱ نفر که بدهی ارزی و مالیاتی نداشته اند کد ریجستری
دریافت کرده ایم، اما بقیه صادرکننگان کد ریجستری طبق قوانین

کشور چین ندارند.

افزایش میزان قاچاق زعفران به افغانستان و
کشورهای عربی

رییس اتحادیه فروشندگان زعفران گفت: همچنین اکنون کشورهایی مانند
چین و هندوستان تعرفه های صادراتی  ۳۸ درصدی برای ورود این محصول
برای ایران در نظر گرفته اند که برای تجار ایرانی صرفه اقتصادی
ندارد، در عین حال میزان قاچاق زعفران به افغانستان و کشورهای
عربی افزایش یافته است زیرا برخی کشورها همانند افغانستان بابت

صادرات زعفران به هندوستان تعرفه ای پرداخت نمی کنند.

وی اظهار داشت: بنابراین صادرات این محصول با تعرفه های بالا برای
تجار ایرانی که بابت برگشت ارز به کشور نیز دچار  مشکلاتی  هستند
بهصرفه نیست، زیرا تاجر ما باید بابت برگشت ارز به کشور هزینه ای
بین یک تا ۲ درصد بپردازد و پس از ورود نیز ارز را توسط بانک



مرکزی با هزینه ۲ تا ۲.۵ درصد در سامانه  ارز نیمایی تبدیل کند.

میری افزود: به نظر می رسد برای صادرات زعفران بهتر است دولت
راهکاری بیندیشد تا ارز برگشتی به کشور به شکل توافقی و خارج از
سامانه نیمایی در مبادله با واردکنندگان کالا یا بازار آزاد تبدیل

شود.

وی تصریح کرد: وجود سیستم ارزی کشور ما باعث شده قاچاق زعفران به
وفور صورت گیرد به طوریکه بخشی از زعفران به شکل قاچاق وارد
افغانستان شده و به دلیل نداشتن تعرفه با هندوشتان یا چین این

محصول با قیمت مناسب وارد این کشورها می شود.

نـرخ خریـد هـر کیلـو زعفـران بیـن ۱۹ تـا ۳۶
میلیون تومان

نایب رییس شورای ملی زعفران درباره قیمت زعفران از تولیدکنندگان
گفت: اکنون هر کیلوگرم زعفران با قیمت بین ۱۹ تا ۳۶ میلیون تومان
برحسب کیفیت و درجه بندی از تولیدکنندگان خریداری می شود که در
بازار عمده فروشی با نیم تا یک درصد سود به دست شرکت های
بستهبندی می رسد، اما در شرکت های بسته بندی به جای سود ۱۲
درصدی، سودهای کلان بین ۲۰ تا ۳۰ درصدی در نظر گرفته می شود که

باعث گران شدن قیمت این محصول در بازار می شود.

به گفته وی، پیش از این قیمت هر کیلوگرم زعفران در بازار به ۴۵
میلیون تومان نیز رسید اما اکنون به طور مجدد این نرخ به کمتر از

۴۰ میلیون تومان افت داشته است.

میری با اشاره به اینکه پیاز زعفران تا هفت سال قابل برداشت
محصول را دارد، افزود: دوره کاشت زعفران هر ساله از خرداد تا
مهرماه و دوره برداشت از ۲۵ مهرماه تا پایان آذرماه انجام می شود
که با توجه به غرقابی بودن این گیاه، نیازمند منابع آبی در استان

های کم باران هستیم.

بر اساس این گزارش، محصول زعفران سالیانه در ۲۳ استان کشور تولید
می شود که بیشترین میزان تولید زعفران ایران مربوط به استانهای

خراسان رضوی و جنوبی است.

سرویس خبری: صنعت غذا
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منبع: ایرنا

کاهش ۶۳ درصدی صادرات زعفران/
احتمـال از دسـت دادن بازارهـای

جهانی وجود دارد

عضو هیات رئیسه شورای ملی زعفران گفت: بنا به آمارهای ارائه شده
از سوی گمرک، صادرات زعفران در ماه گذشته حدود ۶۳ درصد نسبت به
سال گذشته کاهش داشته است، باید این مسئله عارضهیابی و مشخص شود

که عیب و مشکل کار کجاست؟

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، به نقل
از ایلنا؛ علی حسینی با بیان اینکه یک طیف خاص در دنیا زعفران
مصرف میکنند، گفت: در حال حاضر حدود ۹۰ درصد زعفران دنیا در
ایران تولید میشود اما این به مثابه اعمال سلیقه ما به خریداران
در بازارهای جهانی نیست و ما نمیتوانیم محصول را با نرخی که در

نظر داریم بفروش برسانیم.

وی با اشاره به فراهم نکردن زیرساختهای تولید، توزیع و تجارت
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زعفران در کشور، تصریح کرد: اگر ما انتظار داریم محصولی که تولید
میکنیم جهش صادراتی داشته باشد به جای متهم کردن دیگران و سخنان
دستوری، اقدامات زیربنایی انجام دهیم تا زعفران همچنان بتواند به
عنوان یک محصول صادراتی جایگاه خود را در بازارهای جهانی حفظ

کند.

این فعال اقتصادی خشکسالی را عامل کاهش تولید زعفران در سال جاری
دانست و افزود: حدود ۷۰ درصد تولید زعفران نسبت به سال گذشته
کاهشی شد. البته باید به این نکته اشاره کنم که آمارها در کشور
متفاوت و متناقض است، زعفران محصولی است که میتواند شناسنامهدار

شود تا دادهها در زمینه تولید و صادرات آن مشخص شوند.

حسینی با بیان اینکه حدود ۳۰ سال است که رتبه نخست تولید زعفران
در دنیا را از آن خود کردیم، افزود: در صنایع تبدیلی زعفران هیچ
اقدامی صورت نگرفته است و ما سهمی از صنایع تبدیلی زعفران در

دنیا نداریم و به حرف زدن بسنده کردیم.

به گفته عضو هیات رئیسه شورای ملی زعفران؛ فروش زعفران کیلویی
۱۰۰۰ دلار پایدار نیست و ما توانایی حفظ این شرایط را نداریم. بنا
به آمارهای ارائه شده از سوی گمرک، صادرات زعفران در ماه گذشته
حدود ۶۳ درصد نسبت به سال گذشته کاهش داشته است باید این مسئله
عارضه یابی و مشخص شود که عیب و مشکل کار کجاست؟ متاسفانه بعد از
ایجاد این شرایط هیچ کس اظهارنظری نمیکند و راهکاری برای برونرفت

از این مشکل ارائه نمیدهند.

وی با اشاره به کاهش خرید زعفران در دنیا، گفت: با افزایش چند
برابری قیمت زعفران خریداران خارجی تمایلی برای خرید از خود نشان
نمیدهند خریداران خارجی حاشیه سود و هزینههای صادرات را حساب
میکند اما ما میخواهیم زعفران را به همان قیمتی که این محصول در

بازارهای جهانی عرضه میشود به خریدارن خارجی بفروشیم.

این فعال اقتصادی تصریح کرد: اما این مهم در شرایط فعلی عملیاتی
نمیشود و نخست باید زیرساختها و رایزییهای پیچیده در این زمینه
صورت بگیرد تا ما خود مستقیم اقدام به عرضه این محصول در
بازارهای جهانی کنیم. باید بتوانیم جایگاه فعلی خود در دنیا به
عنوان برترین تولیدکننده و صادرکننده زعفران حفظ کنیم اما
متاسفانه در این بخش هیچ اقدامی انجام ندادیم و افرادی که تخصص

لازم را ندارند در این بخش ورود کردهاند.



 وی در پایان گفت: کشورهای همسایه ما درصدد هستند که این جایگاه
را از ما بگیرند ۳۰ سال پیش رتبه نخست تولید زعفران در دست
اسپانیا بود اما ما توانستیم زعفرانی با کیفیت جهانی و باقیمت
پایینتر از آنها در بازارهای جهانی عرضه کنیم و این چنین ما
بازار آنها را گرفتیم، این اتفاق ممکن است برای ما نیز تکرار
شود. چراکه کشاورز نمیتواند با قیمت ارزان زعفران تولید کند و

ممکن است که ما بازارهای خود را از دست بدهیم.
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نـایب رئیـس شـورای ملـی زعفـران:
بازار زعفران به ثبات رسید

نایب رئیس شورای ملی زعفران از ثبات قیمت طلای سرخ نسبت به یک ماه
اخیر در بازار خبر داد.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، به نقل
از باشگاه خبرنگاران جوان؛ غلامرضا میری گفت: هم اکنون حداقل قیمت
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هر کیلو زعفران ۲۲ میلیون تومان و حداکثر آن ۳۸ میلیون تومان است
که نسبت به یک ماه اخیر تغییری نداشته است.

بـه گفتـه نـایب رئیـس شـورای ملـی زعفـران، بـا افزایش صـادرات
زعفران همراه با اتمام تعطیلات اروپا و چین پیش بینی میشود که

قیمت این محصول نوساناتی داشته باشد.

بنابر گفته مسئولان حوزه کشاورزی، در سال زراعی گذشته ۴۵۰ تا ۵۰۰
تن زعفران تولید شد که امسال به دلیل خشکسالی و کم آبی تولید

اُفت محسوسی داشته است.

مدیریت عرضه محصول از سوی کشاورزان موجب شده تا قیمت کاهش نیابد،
چنانچه عرضه همانند سالهای گذشته صورت میگرفت، کشاورزان متضرر

میشدند.

بررسیها از سطح بازار نشان میدهد که حداقل قیمت هر کیلو زعفران
قبل از فصل برداشت ۷ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان و حداکثر ۱۶ میلیون

تومان است.

بنابر گفته رئیس شورای ملی زعفران نسبت به مهرماه قیمت زعفران
۲۵۰ تا ۳۰۰ درصد رشد داشته است.

قیمت کنونی هر مثقال زعفران ۱۴۰ تا ۱۸۰ هزار تومان است، در حالی
که طبق گفته شورای ملی زعفران باید حداقل ۱۲۰ تا ۱۶۰ هزار تومان

باشد.
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کـم بـارشی مـوجب کـاهش ۷۰ درصـدی
محصول زعفران در کشور شد
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مسئول کمیته فراوری شورای ملی زعفران ایران گفت: کمی بارندگی در
استانهای زعفران خیز کشور به ویژه خراسان شمالی و جنوبی کاهش ۷۰

درصدی تولید زعفران را به دنبال داشت.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، به نقل
از ایرنا؛ علی حسینی در کازرون فارس افزود: میزان تولید زعفران
ایران در سالهای گدشته حدود ۴۵۰ تن بود که امسال به ۲۰۰ تن کاهش

یافت.

وی با اشاره به اینکه شناسنامه دارکردن مزارع زعفران تاثیر عمده
ای در تولید دارد گفت: اجرای این طرح به عنوان مطالبه شورای
زعفران ایران بود و در دو استان خراسان به عنوان پایه اجرا شد
اما متاسفانه موضوع پیگیری نشد و شورای زعفران مجبور شد از

مطالبه خود دست بردارد.

حسینی به سابقه کشت زعفران در استان فارس اشاره کرد و اظهار
داشت: فارس قدمت بسیار طولانی در تولید زعفران دارد،در  شهرستان
کازرون کشت زعفران با جدیت دنبال می شود و هر سال بخشی از مزارع
که با کمبود آب مواجه هستند به زیرکشت زعفران برده می شود و

عملکرد خوبی هم دارد.

حسینی ادامه داد: شورای عالی کشت زعفران به مدت سه سال در
شهرستان های سپیدان، کازرون، مرودشت، استهبان حضور یافت و با
کشاورزان این مناطق بحث آموزش، فرآوری و کشت را درمیان گداشت و
اکنون طی  سالهای اخیر با توجه به آموزش هایی  که در استان دیدند
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امید است محصولات با کیفیت به جامعه ارایه بدهند.

وی بیان کرد:با حمایتی که دولت در پیش گرفته است امیدواریم شاهد
باشیم مناطقی که دچار بحران آب هستند بتوانند با تولید زعفران

جبران دوران کم آبی را در مناطق بکنند.
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